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   آمریکایی ها همواره در قضیه فلسطین نگاه جانبدارانه 
داشته و به حمایت از اسرائیل و حاکمان  تل آویو می پردازند. 
آمریکایی ها در هر مناقشه و نبردی که علیه صهیونیست ها 
ایجاد شده بی طرف نبوده و در طول نیم قرن گذشته 
هرگاه که مساله فلسطین اوج می گرفته آنها به ناچار باید 
طرف اسرائیل را گرفته و فضای فلسطین را به طرف منافع 
اسرائیل پیش می بردند. در نتیجه هیچ گاه آمریکایی ها در 
قضیه فلسطین بی طرفی خود را حفظ نکردند. به همین 
علت اعتبار خود را در نزد ملت ها و برخی دولت های 
منطقه از دست دادند. آمریکا چون سرنوشت خود را با 
صهیونیست ها گره زده و در هر شکستی که این رژیم 
خورده،  هم مسئول جنایت های اسرائیل شناخته شده و 
هم  شریک این جنایت بوده است. درحال حاضر نیز همین 
طور است. بعد از طوفان الاقصی وزیر خارجه و مقامات 
دیگر و حتی بایدن به سرزمین های اشغالی رفتند و در 
تل آویو با اظهارات علنی و عریان خود بار دیگر این موضع 
را ثبت کردند. اینگونه مواضع در داخل آمریکا خصوصا 
بعد از طوفان الاقصی سرو صدای زیادی را به پا کرده 
که چرا آمریکا با این حمایت ها باید همه  کشتارهایی که 
صهیونیست ها در فلسطین انجام داده است را بپردازد. این 
مورد را حتی برخی از مهره های حزب دموکرات عنوان 
کرده اند که آمریکا نباید منافع ملی خود را با عدم سیاست 
ورزی که سران کاخ سفید اعلام می کنند، گره بزنیم. از این 
منظر آمریکا دچار نوعی پارادوکس بغرنج شده است که 
نه می تواند دست از حمایت از رژیم صهیونیستی بکشد 
به ویژه اینکه لابی صهیونیستی در کاخ سفید بسیار  نفوذ 
دارد  از جمله شخص آقای بلینکن وزیر خارجه آمریکا که 
صراحتا اعتراف کرده که یک یهودی صهیونیست است و 
از  اسرائیل حمایت می کند و از طرف دیگر با موج سنگینی 
که در آمریکا در بین اندیشمندان و هنرمندان و افکار 
عمومی ایجاد شده؛ آمریکا بیش از این نمی تواند به حمایت 
از صهیونیست ها ادامه دهد. این وضعیت حتی ممکن 
است تاثیرات زیادی را بر انتخابات آینده آمریکا به جای 
بگذارد و این موضوع می تواند برای حزب دموکرات و آینده 
این حزب در انتخابات اثر بگذارد. از سوی دیگر اما برخی 
معتقدند که ممکن است بایدن و تیم او در نظر داشته باشند 
از این فرصت در حمایت از اسرائیل استفاده کرده تا آرای 
و لابی یهودی ها و آیپک را به دست آورند اما دموکرات ها 
با این اقدام رای بسیار مهم را از دست خواهند داد اول رای 
جامعه اسلامی و عربی ساکن در آمریکاست و دوم رای 
خود مردم آمریکا که در حال حاضر در اثر جنایات بی شمار 
رژیم صهیونیستی عصبانی هستند و رای صهیونیست ها در 
نهایت نمی تواند رای جامعه اسلامی و افکار عمومی را به نفع 
بایدن و دموکرات  ها پوشش دهد.  اکنون موضوع تاریخی و 
سرنوشت سازی به وجود آمده که آمریکا و حزب دموکرات 
را تحت فشار قرار داده است چرا  نمی تواند دست از حمایت 
از صهیونیست ها بردارد و از طرف دیگر چنانچه جنگ ادامه 
یابد بیش از گذشته جایگاه آمریکا در جهان تحت تاثیر این 

حمایت قرار خواهد گرفت.

 جنگ در غزه و اثرگذاری در آمریکا
یادداشت

  واکنش امیرعبداللهیان 
به عملیات در غزه

وزیر امور خارجه با بیان اینکه تا دیر نشده 
ً متوقف کنید، گفت:  حملات به غزه را فورا
وجود ناو جنگی تمام کننده نیست، وجود 
»اراده فلسطینی« تمام کننده است. حسین 
للهیان در شبکه اجتماعی ایکس  امیرعبدا
نوشت: راه حلی جز استمرار آتش بس و ارسال 
گسترده کمک های انسانی در غزه و توافق 
بر سر تبادل اسرای طرفین وجود ندارد. اسرا 
با جنگ آزاد نمی شوند بلکه در بمباران ها 
کشته می شوند. وی ادامه داد: استمرار جنگ 
واشنگتن و تل آویو یعنی نسل کشی جدید در 
غزه و کرانه باختری. گویا آنان به تبعات سخت 
بازگشت به جنگ فکر نمی کنند. وزیر امور 
خارجه گفت: وجود ناو جنگی تمام کننده 
نیست وجود »اراده فلسطینی« تمام کننده 
است. امیرعبداللهیان تصریح کرد: تا دیر نشده 

حملات به غزه را فوراً متوقف کنید. 

 طرح ضد ایرانی مجلس 
نمایندگان 

مجلس نمایندگان آمریکا طرحی را تصویب 
کرده است که بر اساس آن دسترسی ایران به 
شش میلیارد دلاری که در چارچوب توافق 
معامله زندانیان میان ایران و آمریکا آزاد شده 
بود، مسدود می شود. این طرح تحت عنوان 
»قانون عدم تامین بودجه برای تروریسم 
ایران« با ۳۰۷ رای موافق در برابر ۱۱۹ رای 
مخالف به تصویب رسید. بر اساس این گزارش، 
جمهوری خواهان این طرح را در واکنش به 
آنچه ادعا می شود نقش ایران در مقابله حماس 
با اسرائیل است، مطرح کرده اند. این طرح 
اکنون به سنای آمریکا ارسال خواهد شد. با 
این وجود، حمایت اکثریت دموکرات سنا از 

این طرح، دور از ذهن به نظر می رسد. 

 ابقای مرعشی 
هاشمی  و محسن  مرعشی  سیدحسین 
برای یک دوره دیگر به عنوان دبیرکل و رئیس 
شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی 
ایران انتخاب شدند. نخستین جلسه شورای 
مرکزی جدید حزب روز پنجشنبه برگزار 
شد. در ابتدای جلسه، محمد عطریانفر و 
ناعمه علی نژاد در جایگاه هیات رئیسه سنی 
شورای مرکزی قرار گرفتند. در ادامه، انتخاب 
هیات رئیسه شورای مرکزی حزب کارگزاران 
سازندگی ایران در دستور کار قرار گرفت و پس 
از رای گیری و شمارش آرا، محسن هاشمی به 
عنوان رئیس، فاطمه سعیدی و علی جمالی به 
ترتیب به عنوان نواب رئیس اول و دوم و حامد 
منتظری و طیبه اصفهانی به ترتیب به عنوان 
منشی های اول و دوم هیات رئیسه انتخاب 
شدند. همچنین با رای اکثریت مطلق آرا، 
سیدحسین مرعشی برای یک دوره دیگر به 
دبیرکلی حزب کارگزاران سازندگی ایران 

انتخاب شد. 

 آزادی 3 ایرانی 
از زندان های ویتنام 

در نتیجه تلاش ها و پیگیری های سفارت 
جمهوری اسلامی ایران در ویتنام، مدت 
محکومیت سه هموطن بازداشت شده در 
این کشور، از ۲ تا ۷ سال حبس بر اساس 
قوانین ویتنام به شش ماه کاهش یافت که 
روز پنجشنبه مورخ ۰۹/ ۰۹/ ۱۴۰۲  پس از 
اتمام مدت حکم )با احتساب مدت بازداشت( 
به کشور بازگردانده شدند. کنسول سفارت 
کشورمان در ویتنام با حضور در جلسه دادگاه با 
توجه به روابط خوب و دوستانه دو کشور، قرار 
داشتن در پنجاهمین سالگرد برقراری روابط 
سیاسی دو کشور و همچنین رفتار مناسب و 
همکاری سازنده سه هموطن با مقامات پلیس 
استان خواستار حداقل مجازات برای ایشان 
شد که مورد موافقت مراجع ذیربط ویتنام 

قرار گرفت. 

  بازدید سخنگوی دولت
 از ناوگان دریای جنوب

ناوگان  در  حضور  با  دولت  سخنگوی 
جنوب نیروی دریایی ارتش از ظرفیت های 
نظامی و فنی این نیرو در منطقه یکم دریایی 
بندرعباس، منطقه دوم دریایی جاسک، 
منطقه سوم دریایی کنارک و پایگاه دریایی 
پسابندر بازدید کرد. در جریان این سفر که 
به مناسبت گرامیداشت روز دریایی انجام 
شد، سخنگوی دولت  از ناوشکن دنا، سهند، 
سبلان و زیردریایی فاتح و اسکله ها، مجموعه 
مهارت آموزی، مجتمع فرهنگی شهدای 
نداجا، و همچنین مجموعه کارخانه های نداجا 
و توانایی های فنی مهندسی نیروی دریایی در 
ساخت و تعمیرات انواع شناورهای سطحی و 
زیر سطحی بازدید کرد و در جریان آخرین 
دستاوردها و ظرفیت های راهبردی این نیرو 
قرار گرفت. دریادار شهرام ایرانی فرمانده 
نیروی دریایی ارتش با تشریح ابعاد عملیاتی، 
سیاسی و بین المللی ناوگروه ۸۶ )دور دنیا( 
و ارتباط تصویری با ناوگروه ۹۴ )ناوشکن 
البرز( اعزامی به دریای سرخ، مأموریت های 
این نیرو در حفاظت از خطوط مواصلاتی 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران و امنیت 

دریایی کشتی های تجاری را تبیین کرد. 

احمددستمالچیان
سفیرسابق ایران در لبنان  

خبــــر
 محسن رضایی:   

باید برادری و اخلاق مداری را احیا کنیم
دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی قوا در نشست 
تشکیلاتی اعضای کمیته ها و ارکان شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب با اشاره به تداوم پیامدهای عملیات طوفان الأقصی 
گفت: حادثه غزه یکی از مهم ترین اتفاقات جهان است. با 
این عملیات رونمایی جدیدی از جمهوری اسلامی و جبهه 
مقاومت پدیدار شد. در آن طرف ماجرا نیز رونمایی از آمریکا 
و حامیان رژیم صهیونسیتی صورت گرفت و چهره کریه 
حامیان کودک کشی برای جهانیان روشن شد. محسن 
رضایی گفت: در جبهه مقاومت اقتدار و انسانیت نمایان 
و در آن سو دژخیمی، ستمگری و توحش نمایان شد. اگر 
۱۰ سال قبل از این عملیات را بررسی کنیم انواع توطئه 
علیه جبهه مقاومت، جمهوری اسلامی و فلسطینیان را 
می بینیم. توطئه هایی که برنامه ریزی داشت و همه دیدند 
کشورهای غربی چه فعالیت هایی کردند تا ایران هراسی را 
در اذهان جا بیندازند و چهره مسلمانان و جبهه مقاومت را 
بد جلوه دهند. وی تاکید کرد: در طرف مقابل نیز همگان 
دیدند چقدر تبلیغات انجام شد تا بگویند اسرائیل، دولت 
خوبی است  و برای رژیم صهیونسیتی چهره سازی شود. 
این برنامه ها تا حدی پیش رفت که جمهوری آذربایجان 
را تا یک درگیری قطعی جلو بردند و تحریک کردند. ما 
در تحلیل هایمان این پیشینه را نباید از یاد ببریم. فرمانده 
اسبق سپاه پاسداران یادآور شد: فلسطین یعنی نفت و گاز 
و اولین پیامد خارج شدن آمریکا و اسرائیل از آن، گرانی 
نفت برای این کشورها در کل جهان است. فلسطین سر پل 
آمریکا برای نفت است. این منطقه پل پیروزی آمریکاست و 
از آنجا می تواند سیاست های خود را در منطقه اشاعه دهد. 
موضوع این جنگ تنها نوار غزه نیست بلکه جنبه راهبردی 
منطقه هم در آن دخیل است. عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تاکید کرد: صهیونیست ها در این شرایط 
فهمیدند باید هر طور شده آتش بس برقرار کنند و به همین 
دلیل آزادی اسرا را مطرح کردند. پیش بینی های زیادی در 
ابعاد سیاسی و مسائل مختلف برای ادامه طوفان الأقصی 
مطرح است اما باید بدانیم با یک حادثه مهم و سرنوشت ساز 
روبه رو هستیم و باید آماده باشیم. به دلیل این تحولات 
منطقه ای ما امروز به شدت نیاز به وحدت داریم. وی در 
بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه امروز پیشرفت 
کشور بدون هماهنگی و وحدت امکان پذیر نیست، اظهار 
کرد: باید برادری ها مثل اوایل انقلاب تقویت شود و شورای 
ائتلاف باید آن را احیا کند. اخلاق مداری و برادری ها کمی 
کمرنگ شده که باید تقویت شود. امیدواریم بار دیگر 
نیروهای انقلاب هماهنگ تر و فشرده تر کنار هم قرار گیرند 

و تاثیرگذار باشند. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور در 
مسیر بهره برداری مترو پرند با بیان 
این که بر اساس گزارش ها متوسط 
پیشرفت فیزیکی متروی  پرند پیش 
از این، سالی یک  درصد بود اظهار 
داشت: در این مدت بخش های 
مختلف از جمله شهرداری تهران، 
قرارگاه سازندگی، مسئولان پرند 
دست به دست هم دادند و به این 
قول یکساله بهتر از آن چه وعده 
دادند عمل کردند، چون این جا 
قرار بود یک خط ۲۰ کیلومتری 
باشد که به صورت رفت و برگشت 
یعنی ۴۰ کیلومتر انجام شد. سید 
ابراهیم رئیسی ضمن شکرگزاری 
خداوند از کسانی که به وعده خود 
در تکمیل مترو پرند نقش داشته 
و زمینه رفاه مردم را فراهم کردند 
صمیمانه تشکر و خاطرنشان کرد 
که پرند قریب ۵۰۰ هزار نفر جمعیت 
دارد که با مشکل تردد مواجه بودند 
و این وسیله کمک بزرگی برای 
آن هاست. رئیس جمهور با اشاره 
به سفر آذرماه سال گذشته دولت 
به شهرستان رباط کریم و وعده 
خطوط  و  ایستگاه  این  تکمیل 
مواصلاتی آن در مدت یکسال، از 
همه مسئولان و دست اندرکارانی 
که با تلاش برای اجرای این وعده، 
جلوه ای از صادق الوعد بودن دولت را 
به نمایش گذاشته و باعث خرسندی 
و ارتقای امید مردم شدند، قدردانی 
رئیس جمهور همچنین در  کرد. 
آیین بهره برداری مترو پرند افزود: در 

آذرماه سال گذشته در بازدیدی که از 
طرح متروی شهر پرند داشتیم، وعده 
دادیم ظرف یک سال این خط به 
اتمام برسد. به این وعده عمل کردیم. 
وی توسعه زیرساخت های حمل و 
نقل و تسهیل تردد مردم را یکی از 
ضرورت های توسعه یافتگی دانست 
و گفت: امروز دولت، وزارت راه، 
شهرداری و همه دستگاه های دیگر 
دنبال تسهیل زندگی مردم و رفع 
موانع و مشکلات هستند و گزارش 
شهردار محترم تهران درباره اقدامات 
این دستگاه برای توسعه مترو و 
امکانات حمل و نقل عمومی نیز 
جای قدردانی دارد. رئیسی با بیان 
این که »توسعه زیرساخت های حمل 
و نقل جاده ای، ریلی و هوایی جزو 
سیاست ها و دستور کارهای اصلی 
دولت مردمی است«، افزود: دولت 
با وجود همه تحریم ها و فشارها 
دست از تلاش برای توسعه کشور 
برنداشته و مصمم هستیم حرکت 
قطار پیشرفت کشور سرعت گرفته 
و تداوم یابد. دشمن تلاش می کند 

پیشرفت ایران اسلامی متوقف شود، 
اما در برابر ملتی با اراده که عزم خود 
را برای پیشرفت جزم کرده موفق 
نخواهد شد. رئیس جمهور با اشاره 
به رهنمودهای رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در دیدار روز گذشته ایشان 
با بسیجیان و تاکید بر حضور در 
همه عرصه ها با روحیه بسیجی و 
جهادی اظهار داشت: باید از همه 
کسانی که در هر دوره ای در مسیر 
کرده اند،  تلاش  کشور  پیشرفت 
قدردانی کرد، اما جای این سوال نیز 
وجود دارد که آیا طرح ها و پروژه ها 
با تلاش جهادی و با روحیه بسیجی 
سرانجام  به  زودتر  نمی توانست 
برسد! وی با بیان این که »امروز برای 
قدردانی از دست اندرکاران اجرای 
این پروژه که با روحیه جهادی و 
بسیجی آن را در کوتاه ترین زمان 
و حتی فراتر از وعده ای که داده 
شده بود، تکمیل کردند، به اینجا 
کارهای  کرد:  تصریح  آمده ام«، 
بسیاری برای پیشرفت کشور شده، 
اما کارهای بسیاری نیز باقی مانده 

و نباید در مسیر خسته و ناامید 
شویم. وی همچنین با بیان این که 
»آنچه امروز در فلسطین می بینیم 
نمایش اقتدار و عزت مردمی مقاوم 
و صبور است که مقاومت آنها دشمن 
را مستأصل و درمانده کرده است«، 
و  زنان  کرد: کشتن  خاطرنشان 
کودکان از یکسو نشانه درماندگی 
در مقابل مجاهدان مقاومت است 
و از سوی دیگر باعث ایجاد تنفری 
عمیق و گسترده از رژیمی شده 
که در مقابل چشم جهانیان بیش 
از ۵ هزار کودک مظلوم، بی دفاع 
و بی گناه را به شهادت رسانده 
است. رئیسی مقاومت ملت ایران 
در مقابل فشارهای دشمن را نیز 
ستودنی توصیف و تصریح کرد: 
پیشرفت هایی که امروز شاهد آن 
هستیم نتیجه مقاومت ملت ایران 
است؛ این پیشرفت ها نتیجه برکت 
خداوند به کار و تلاش های صورت 
گرفته با روحیه بسیجی و جهادی 
است. وی همچنین با قدردانی از 
که  هماهنگی  و  همدلی  روحیه 
امروز در میان بخش های مختلف 
وجود دارد، گفت: امروز بخش ها 
جای  به  مختلف  دستگاه های  و 
درگیر شدن به حاشیه ها تمام توان 
خود را صرف تلاش برای سازندگی 
کشور، خدمت رسانی به مردم و رفع 
مشکلات کرده اند و این بسیار ارزش 
دارد؛ در دولت تصمیم گرفته ایم که 
هرگز دچار حاشیه ها نشویم و بر این 

عزم استوار هستیم. 

رئیس جمهور: 

صادقالوعدبودندولتبرایمردمنشاطایجادمیکند
 بی حجابی جرم است

  امام جمعه مشهد گفت: مردم 
در موضوع حجاب ایستادگی کنند. 
دشمن در این حوزه متمرکز است 
این مسئله ایدئولوژیک را به بهانه ای 
برای اختلاف  افکنی میان اقشار 
مختلف مردم ما تبدیل کند. مقام 
بدحجابی  درباره  رهبری  معظم 
به صراحت اعلام موضع کردند و این 
کار را جرم سیاسی خواندند تا برای 
قوه قضائیه مشخص شود که باید 
جرم  انگاری کند و مجازات مقتضی 
آن هم تعیین شود. آیت ا... احمد 
علم الهدی افزود: شورای نگهبان 
باید نظارت دقیق بر لایحه عفاف و 
حجاب داشته باشد، خواسته ما از 
فقهای عادل و حقوقدانان دانشمند 
شورای نگهبان آن است که لایحه 
حجاب و عفاف را در مقام جرم انگاری 
نهاد های  موضع  و  کنند  تلقی 
انتظامی و امنیتی در مقابل این جرم 

مشخص شود. 

 

»آرمان ملی«  بسترهای  زمینه ساز دو دستگی را بررسی می کند؛

2قطبی سازی اصولگرایان با اظهارات دلواپسانه

 خواسته خود را دنبال 
می کنیم 

 هدیه سلطان قابوس 
به صالحی 

 وزیر کشور درباره اظهارات 
رئیس ستاد انتخابات کشور مبنی 
بر اینکه در مورد احراز صلاحیت ها 
در حال پیگیری هستیم که از همه 
جریان های سیاسی کاندیداها در 
انتخابات حضور داشته باشند، اظهار 
کرد: علاقه، تلاش و دعوت ما این 
بوده که همه جریان های سیاسی 
و سلایق وارد انتخابات شوند. احمد 
وحیدی در پاسخ به این پرسش 
که آیا با هیات های نظارت بر تایید 
صلاحیت داوطلبان بیشتر تعامل 
دارید؟ گفت: بررسی صلاحیت 
داوطلبان پس از هیات های اجرایی، 
نظارت  هیات های  اختیارات  از 
است و ما نمی توانیم در اختیارات 
هیات های نظارت دخالت کنیم 
اما خواسته و تلاش خود )برای 
حضور همه جریان های سیاسی 
در انتخابات( را دنبال می کنیم و 
هیات های نظارت با دقت صلاحیت 
داوطلبان را بررسی کرده و به 
رهنمودهای رهبری مبنی بر رقابت 
و مشارکت به عنوان دو مولفه برای 

انتخابات توجه دارند. 

 علی اکبر صالحی، رئیس سابق 
انرژی هسته ای گفت: »اولین بار 
که می خواستم سلطان قابوس را 
ببینم، سفیرمان گفت ایشان خیلی 
اهل بحث و گفت وگو نیست، شما 
ناراحت نشوید! در همان جلسه اول 
ما نیم ساعت صحبت کردیم. من 
به خاطر یک سری مسائل زیاد به 
عمان می رفتم. ایشان گاهی همه 
را بیرون و با من درددل می کرد. 
در جلسه آخر یک بار گفت من 
می خواهم یک هدیه به شما بدهم 
اما خواهش می کنم آن را پیش 
خود نگه دارید؛ سلطان قابوس 
از من پرسید قول می دهی هدیه 
من را نگه داری و به کسی ندهی؟ 
رفت و جعبه ای آورد و ما باز کردیم 
و دیدیم یک ساعت است. گفت 
من ۲۲ تا از این ساعت ها سفارش 
داده ام و خودم هم اینها را طراحی 
کرده ام و یکی از اینها را می خواهم 

به  شما هدیه دهم. 

  آرمان ملی- حمید شجاعی: چهارشنبه 
۸ آذر بود که مقام معظم رهبری در دیدار هزاران 
نفر از بسیجیان ضمن بیان نکات مختلفی پرهیز 
از دوقطبی های کاذب را مورد تأکید قرار دادند 
و گفتند: »برخی اظهارات در فضای مجازی و 
جدا کردن مردم تحت عناوینی مانند »طرفدار 
این یا آن«، واقعا جای گله دارد؛ کسانی که دین 
و مبانی و انقلاب و ولایت فقیه را قبول دارند، با 
هر اختلاف سلیقه برادرهای شما هستند و نباید 
دچار دودستگی شد.« اگر همه جریان های 
سیاسی، فعالان سیاسی و کسانی که به انحای 
مختلف تریبون در اختیار دارند این سخن رهبری 
را نصب العین خود قرار دهند می توان شرایط به 
مراتب بهتری را نسبت به وضعیت حاضر و حتی 
ماه ها و سال های گذشته را متصور بود. اما نکته 
اینجاست که برخی جریان ها اساسا جز خود، 
تفکرات و اطرافیانشان شخص یا جریان دیگری 
را قبول ندارند که بخواهند به مسائلی چون دو 
دستگی و دو قطبی سازی بپردازند. نگاهی به 
انتخابات مجلس یازدهم در اسفند ماه سال 
۹۸ و همچنین انتخابات ریاست جمهوری در 
خرداد ماه ۱۴۰۰ بیانگر همین موضوع است 
که جریانی مشخص درصدد است چند صدایی 
و تکثر جریانی در جامعه را به تک صدایی و تک 
جریانی تبدیل کند و در این مسیر هم باکی از این 
مساله ندارد که بخواهد جریان ها و چهره های 
تاثیرگذار، برجسته و وجیه المله را از میدان به 
در کنند. جریانی که علی لاریجانی، مرد کهنه کار 
سیاست عملی ایران ماه ها پیش آن را جریان 
خالص ساز نامید و اهداف آن را نیز به وضوح بیان 
کرد. جریانی که به مرور زمان با عملکرد های 
حداقلی خود در حوزه های مختلف کم کم به 
پیش بینی علی لاریجانی رنگ واقعیت و تحقق 
بخشید. بله؛ امروز جریان خالص ساز درصدد 
چیرگی بر امورات مختلف است و شاید بتوان 
انتخابات مجلس را نیز نقطه عطفی در راستای 
اهداف آنها برای رسیدن به مجلسی یکدست و 
به اذعان خود انقلابی تر قلمداد کرد. قدر مسلم 
سخنان رهبری در خصوص انتخابات که در ماه 
رمضان گذشته بیان کردند و طرح اموری چون 
سلامت، امنیت و مشارکت مسائلی بود که همه 
فعالان سیاسی از جریان های سیاسی بدان تاکید 
داشتند که دستگاه های مسئول اجرایی و نظارتی 
آنها را سرلوحه کار قرار دهند. اما به قرائت چندی 
از فعالان سیاسی روند کار از ابتدا نشان داد که 
تلاش ها در جهت تحقق امر مشارکت آنطور که 

باید انجام نمی شود. چه اینکه عملکرد هیأت های 
اجرایی در ردصلاحیت نامزدهای اصلاح طلب، 
اعتدالگرا، میانه رو و حتی بعضا اصولگرا نشان 
داد که گویا برنامه دیگری در دست اجرا قرار 
دارد و احتمالا تعریف آنها از انتخابات رقابتی 
و مشارکتی با آنچه تعریف واحد است، تفاوت 
دارد. آنچه مسلم است برای تغییر این شرایط 
و رسیدن به آنچه رهبری مدنظر دارند همه 
نگاه ها به شورای نگهبان است که در راستای 
بازگرداندن رد شده ها و در راستای حضور همه 
جریان های سیاسی در انتخابات چگونه عمل 
خواهد کرد. گرچه مشارکت مردم در انتخابات 
تابع مولفه های دیگری از جمله بهبود شرایط 
اقتصادی و همچنین بازیابی اعتماد عمومی 
به روندهای موجود نیز هست که باید دید طی 
ماه های آینده چه میزان در این راستا نیز تلاش 

خواهد شد. 
 پرهیز از دوقطبی؛ از حرف تا عمل

تاکنون بارها و در مقاطع مختلفی در خصوص 
مساله دو قطبی سازی در جامعه و پرهیز از این 
مساله سخن به میان آمده است همه افراد این 
امر مذموم را تقبیح کرده اند. اما جالب اینکه 
برخی جریان ها، حامیان و هواداران شان گرچه 
در لفظ سخن از مذموم بودن امر دوقطبی کردن 
جامعه می گویند؛ اما در عمل رویکردهایشان 
به نحوی است که از قضا به دو دستگی و دو 
قطبی گری دامن می زند. کافی است نگاهی 
به مواضع برخی چهره های تندرو اصولگرا و 
پیروانشان بیندازیم تا ببینیم آنها چه میزان 
در این مسیر قدم برداشته اند. در همین راستا 
۲۴ دی ماه سال ۹۸ بود که ویدئویی در فضای 
رسانه ای و مجازی منتشر شد که طی آن زینب 
ابوطالبی، مجری شبکه افق در برنامه نیمه پنهان 
روی آنتن زنده گفت: »هرکس به سبک زندگی 
جهادی اعتقاد ندارد جمع کند از ایران برود«؛ 
سخنانی که واکنش ها و بازتاب های گسترده ای 
را هم در پی داشت. اخیرا هم چند هفته پیش 
یک کارشناس زن برنامه به افق فلسطین در 
شبکه افق صحبت هایی مطرح کرد که قرابتی 
با وحدت ؛ پرهیز از چند دستگی و دو قطبی 
سازی نداشت. منصوره معصومی اصل که بعدها 
مشخص شد عضو جریان شریان است گفت:»این 
مملکت مال حزب اللهی هاست.« این گفته هم 
با واکنش های بسیاری مواجه گردید و حتی 
مهدی فضائلی، عضو دفتر حفظ و نشر آثار مقام 
معظم رهبری نیز به آن واکنش نشان داد. البته 

طی این سال ها سخنانی از این دست کم نبوده 
که جریانی بخواهد کشور و جامعه را از آن خود 
بدانند و هرکسی تفکری غیر از آنها داشت کنار 
بزند. اما نکته اینجاست که اتفاقا همین هایی از 
صحبت رهبری وام گرفته و پرهیز از دو دستگی 
و دو قطبی را مطرح می کنند که خود در عمل 
دوقطبی را ترویج می نمایند. در حالی که جریان 
مقابل یعنی اصلاح طلبان و اعتدالگرایان همواره 
در مسیر وحدت و انسجام قدم برداشته و هیچگاه 
به سمت دوقطبی گری و چند دستگی حرکت 

نکرده اند. 
 انتساب دو قطبی به اصلاح طلبان 

یک عضو حزب مؤتلفه اسلامی در خصوص 
ضرورت انسجام و وحدت ملی به جای پرداختن 
دو قطبی های بی حاصل گفت: »اولا فضای 
انتخابات کاملا چندقطبی است و تعدد لیست ها 
ممکن است ایجاد شود که احتمالا فاصله شان 
با هم زیاد نباشد اما به نظر می رسد با توجه به 
اینکه مقام معظم رهبری از مدت ها قبل کلا 
با دوقطبی سازی جامعه مبارزه کردند و اجازه 
ندادند که دوقطبی سازی در جامعه رخ بدهد، 
الان هم درون یک جریان سیاسی که دولت، 
مجلس فعلی و قوه قضائیه در آن فعالیت می کند، 
بسیار بعید و سخت است که چنین دوقطبی سازی 
پدید بیاید. حمید رضا ترقی افزود: کسانی که 
دنبال این شکل تخریب ها هستند، بیشتر در 
جریان اصلاح طلب قرار دارند، نه اینکه اصولگراها 
بروند دنبال چنین مسائلی بگردند یا افرادی را 
پیدا کنند که دین شان را به دنیایشان بفروشند.« 
جالب اینکه اتفاقا مشکل همینجاست که در 
حاکمیت یکدست اساسا نظر مخالف یا منتقدی 
نیست که دوقطبی پدید  آید لذا آنچه ترقی از آن 
یاد می کند چندان دستاوردی نیست. این نکته 
هم که به روال مرسوم تمام مشکلات را به گردن 
اصلاح طلبان بیندازند و خود را تبرئه کنند چیز 
جدیدی نیست. انتقاد به نحوه عملکرد هیأت های 
اجرایی نیز نه تنها دو دستگی و دو قطبی سازی 
نیست بلکه مطالبه حقی قانونی و شرعی برای 
همه کسانی است که بیهوده رد صلاحیت شدند 
که اگر بازگردند تنور انتخابات داغ تر خواهد شد. 
اتفاقا نگاهی به ادوار انتخاباتی مختلف نشان 
می دهد که اصلاح طلبان هربار در انتخابات حضور 
حداکثری داشتند مشارکت حداکثری مردم نیز 
همراه بوده است و این جریان رقیب بوده که به 
جهت عدم تمایل و رغبت در جامعه به آنها جریان 

رقیب را تخطئه و تخریب کرده اند. 

 آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان 
در پاسخ به این سوال که بعد از اعلام نتیجه 
مجلس  انتخابات  داوطلبان  صلاحیت 
شورای اسلامی برخی مدعی شدند، برخی 
رد صلاحیت ها سیاسی بوده است موضع 
شورای نگهبان چیست، گفت: واقعا از 
اطلاعی  اجرایی  کار هیأت های  مبانی 
ندارم که خدمت  شما هم عرض کنم. 

هیأت  های اجرایی با ترکیبی که در قانون 
آمده، از افرادی هستند که مستقل تشکیل 
می شوند. آنچه می توانم بگویم این است 
که هرکسی نسبت به عملکرد هیأت های 
اجرایی شکایتی داشته چه کسانی که 
تأیید صلاحیت نشدند اعم از اینکه رد یا 
عدم احراز شده باشند، در سامانه  ای که 
اعلام کردیم شکایت خودش را مطرح 

کرده و در این ۵۰ روزی که فرصت داریم 
شکایات این افراد را بررسی می کنیم و 
نتیجه را بعد از ۱۴ دی اعلام می کنیم. هادی 
طحان نظیف اظهار داشت: قانون مراحل 
مختلفی را پیش بینی کرده، یعنی اول هیأت  
اجرایی را پیش بینی کرده که ارتباطی با 
شورای نگهبان ندارد، هیأت نظارت و بعد 
شورای نگهبان را هم پیش بینی کرده است. 
تازه ۱۴ دی را که عرض می کنم باز هم 
نهایی نیست و نظر خود شورای نگهبان نظر 

قطعی و نهایی است. 

سخنگوی شورای نگهبان مطرح کرد:

 اعلام نتیجه بررسی های هیأت نظارت بعد از ۱۴دی 


